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Zasedání Odborné skupiny VVZPO pro zaměstnávání osob se zdravotním 
postižením 

 
Datum: 19.05.2016  
Poradu řídil: Karel Rychtář (AZZP ČR) 
Přítomni: Renáta Christovová (MZ), Petr Jiříček (MPSV), Pavel Janíčko (Českomoravská 
konfederace odborových svazů), Ludmila Mladá (MF), Jiří Morávek (NRZP ČR), Petra Nováková 
(ÚV ČR), Pavel Ptáčník (ÚV ČR), Zdeněk Věchet (AZZP ČR) 
 
 
Program jednání: 

1. Informace o jednáních pracovní skupiny pro reformu podpory zaměstnávání lidí 
se zdravotním postižením; 

2. Plnění kapitoly Zaměstnávání Národního plánu podpory rovných příležitostí osob 
se zdravotním postižením na období 2015–2020 za rok 2015 

3. Různé. 
 
 
Na úvod Karel Rychtář uvedl, že novým členem skupiny za Asociaci zaměstnavatelů zdravotně 
postižených ČR místo pana Eduarda Cipry bude pat Zdeněk Věchet. Dále uvedl, že by se skupina 
měla scházet častěji. 

 
 

1) Informace o jednáních pracovní skupiny pro reformu podpory zaměstnávání lidí 
se zdravotním postižením 
 
Úvodní slovo přednesl Karel Rychtář s odvoláním na stručný přehled (viz příloha). V roce 2011 
byly učiněny první kroky k reformě podpory zaměstnávání lidí se zdravotním postižením, další 
postup však byl odložen. V roce 2014 KZPS iniciovala a předložila další návrhy této reformy MPSV 
ČR, v druhé polovině roku 2014 se diskutovalo k vymezení cílů a možností. Nevíce 
problematickým tématem byla důchodová reforma. V roce 2015 byla řešena hlavně nelegislativní 
(metodická) opatření, legislativní opatření mají proto zpoždění – začalo se na nich pracovat 
na konci roku 2015. Řešeno bylo téma posudkové služby, uskutečnily se semináře o prostupných 
systémech pracovní rehabilitace, je připraven projekt zaměřený na posílení kapacit Úřadu práce 
ČR. Nepodařilo se prosadit posílení institutu terapeutických dílen, ani oddělení zaměstnávání jako 
sociálně pracovní terapie od skutečného zaměstnání. Dále je předložen do vlády návrh novely 
k zavedení elektronické evidence náhradního plnění. Jedná se o změně systému podpory 
zaměstnavatelů zaměstnávajících více jak 50 % osob se zdravotním postižením. Ke snížení 
administrativy by mělo vést nahrazení „vymezení chráněného pracovního místa“ uznáním 
zaměstnavatele, zavedením veřejného seznamu těchto zaměstnavatelů a podávání roční zprávy 
o jejich činnosti.  
 
Na závěr Karel Rychtář shrnul, že reforma není řešena v původní navržené šíři, což je způsobeno 
nedostatečnou personální kapacitou, chybějícími daty a tím, že návrhy k této reformě nemají 
politickou prioritu.  
 
Pavel Ptáčník sdělil obavu nad tím, aby novela obsahující úpravu elektronické evidence zakázek 
v rámci institutu náhradního plnění byla schválena v tomto volebním období. Pokud by k tomu 
nedošlo, mohla by být odložena či dána k přepracování. 
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Petr Jiříček shrnul cíle novely upravující podporu zaměstnavatelů zaměstnávajících více jak 50 % 
osob se zdravotním postižením: administrativně zjednodušit postup pro tyto zaměstnavatele i Úřad 
práce ČR (již nebude každé pracovní místo konzultováno s Úřadem práce ČR), zamezit vstupu 
nežádoucích subjektů (povinnost pro zaměstnavatele předložit zprávu o činnosti), získávat 
informace o zaměstnavatelích pro účely efektivního přerozdělování příspěvku. Dále uvedl, že 
problematickou skutečností je pestrost portfolia těchto zaměstnavatelů, kdy každá firma vykazuje 
jinou skladbu nákladů.  
 
Pavel Ptáčník uvedl, že v novele není řešena podpora volného trhu, který by měl mít 
při zaměstnávání lidí s postižením prioritu. Petr Jiříček sdělil, že trendu přesunu zaměstnanců 
z volného na chráněný trh by šlo zamezit příspěvky volnému trhu, mohl by se také snížit limit 
pro náhradní plnění. Zdeněk Věchet dále reagoval, že zaměstnavatelé na volném trhu zatím 
nejsou schopni vytvořit podmínky pro zaměstnávání lidí s postižením. Karel Rychtář zmínil, že 
v rámci diskusí nebyly řešeny návrhy využití slevy na pojistném a na dani za zaměstnávání lidí 
s postižením, což by byla motivace pro zaměstnavatele na volném trhu práce. Je třeba se zaměřit 
na podporu a ne represi.  
 
Pavel Ptáčník dále uvedl k diskusi o institutu náhradního plnění, že pokud by se tento institut 
nepodařilo zprůhlednit, bylo by lepší ho zrušit.  
 
Jiří Morávek sdělil, že v oblasti zaměstnávání zatím není nic dotaženo do konce, podařilo se jen 
dorovnání minimální mzdy a navrácení institutu osoby zdravotně znevýhodněných mezi osoby, 
kterým je na trhu práce poskytovaná zvýšená ochrana. Zatím nevyřešeným problémem je 
personální stav posudkové služby, která bude muset 1/3 posudkových lékařů propustit 
v souvislosti se služebním zákonem.  Přibývá dětí s psychickým onemocněním, v budoucnu bude 
problém s jejich zaměstnáváním.  
 
Karel Rychtář sdělil, že jsou dvě možnosti řešení oddělení zaměstnávání jako sociálně pracovní 
terapie a jako zaměstnání v pracovním poměru: sociální služba nebo individuální projekt v rámci 
zaměstnanosti. Pavel Ptáčník doplnil, že MPSV nemá možnost uložit krajům povinnost podporovat 
terapeutické dílny. 
 
 
2) Plnění kapitoly Zaměstnávání Národního plánu podpory rovných příležitostí osob 
se zdravotním postižením na období 2015–2020 za rok 2015 
 
Pavel Ptáčník přednesl k tomuto bodu úvodní slovo, sdělil několik informací obecně k Národnímu 
plánu podpory rovných příležitostí osob se zdravotním postižením na období 2015–2020 (dále jen 
„Národní plán“) a zprávě o jeho plnění. Opatření kapitoly Zaměstnávání směřují hlavně k reformě 
zaměstnávání lidí se zdravotním postižením. Velkým tématem je této oblasti také zaměstnávání 
lidí s postižením ve veřejné správě.   
 
Dále se vedla diskuse k vybraným opatřením i dalších kapitol Národního plánu. Především se 
jednalo o úkol Vypracovat právní úpravu zajišťující koordinaci rehabilitace a nástroje jejího 
financování. Pavel Ptáčník sdělil, že předložení právní úpravy ke koordinaci rehabilitace má termín 
31.12.2016, byla vytvořena pracovní skupina MPSV k tomuto tématu, konkrétní výstupy však zatím 
nejsou známy. Petr Jiříček proto nabídl podální zprávy o tomto úkolu na dalším zasedání skupiny. 
Karel Rychtář toto téma uzavřel konstatováním, že ho zmíní i na zasedání Vládního výboru 
pro zdravotně postižené občany. 
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Karel Rychtář na závěr informoval členky a členy, že se další zasedání uskuteční v říjnu, všem 
poděkoval za účast na jednání a zasedání ukončil. 
 
 
Příloha 
Informace pro Odbornou skupinu VVZPO pro zaměstnávání osob se zdravotním postižením 
 
 
 
V Praze dne 19.05.2016  
 
Zapsala:   Petra Nováková 
    tajemnice VVZPO    
 
 
Schválil:  Karel Rychtář v. r. 
    předseda Odborné skupiny   


